
Warszawa, 18.06.2022 r.

Informacja Głównej Komisji  Rewizyjnej PZK o działalności w okresie  
4.9.2021 – 18.06.2022.

W  imieniu  Głównej  Komisji  Rewizyjnej   Polskiego  Związku  Krótkofalowców 
przedstawiam informację z działalności Komisji za okres od 4 września 2021 r., to 
jest od daty poprzedniego posiedzenia ZG PZK, do dnia dzisiejszego. 
Dla przypomnienia - GKR PZK została wybrana na Krajowym Zjeździe Delegatów 
PZK w dniu  12 grudnia  2020 r.  i  na  pierwszym posiedzeniu  ukonstytuowała  się 
w składzie:

– przewodniczący Stanisław Leszczyna SQ2EEQ
– z-ca przewodniczącego Krzysztof Joachimiak SQ2JK
– sekretarz Ireneusz Kołodziej SP6TRX
– członek Adam Brzezinski SQ1GPR 
– członek Krzysztof Kućmierz SQ2NIG

Zastępcami członków zostali  wybrani Krzysztof Romatowski SP2GUT i Grzegorz 
Sapijaszko SQ6WZ.
W  związku  z  trwającym  przez  większą  część  okresu  sprawozdawczego  stanem 
zagrożenia  epidemiologicznego  i  wynikającymi  z tego  ograniczeniami  w  zakresie 
swobodnego   przemieszczania   się   i  organizowania  bezpośrednich,  fizycznych 
spotkań  -  członkowie  Komisji  kontynuowali  spotkania  robocze,  konsultacje 
i protokółowane posiedzenia GKR PZK w  formie zdalnej, przy użyciu komunikatora 
Microsoft Teams.
W stosunku  do  stanowisk  i  opinii  wydawanych  w  wyniku  pracy  GKR  przyjęta 
została  zasada  wypracowania  jednomyślności,  ale  z  pełnym  poszanowaniem  do 
posiadania i zgłaszania przez każdego członka Komisji zdania odrębnego.

Tematy prac Komisji
W okresie sprawozdawczym Komisja odbyła 10 protokółowanych posiedzeń w trybie 
wideokonferencji.  Oprócz  tego  członkowie  Komisji  brali  udział  we  wszystkich 
posiedzeniach Prezydium ZG PZK. Tematyka posiedzeń GKR dotyczyła:

– wdrożenia  inwentaryzacji  przeprowadzonej  w  2019  r.,  formalnie  nie 
zakończonej, 

– przebiegu prac nad przygotowaniem zmian w Statucie PZK,
– ustalenia  (wobec  jego  braku)  ogólnego  zakresu  obowiązków  członków 

Prezydium ZG PZK,
– regulaminów GKR, OKR, ZOH, OH oraz „Odznaki za zasługi dla PZK”
– współpracy z OKR-ami,
– współpracy z innymi organizacjami,
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– bilansu za 2021,  projektu budżetu na 2022 
– opłacania składek,
– przygotowania reformy w zakresie systemów SI PZK,
– pracy biura QSL.

ad.1  Inwentaryzacja 

Od początku kadencji sprawa inwentaryzacji, rozpoczętej w 2019 r, ale formalnie nie 
zakończonej,  jest  jednym  z  zasadniczych  tematów,  którymi  zajmuje  się  GKR. 
Kilkukrotne  przypominanie  o  sprawie  spowodowało,  że  zaczęto  omawiać  na 
posiedzeniach Prezydium zadania związane z przeprowadzeniem w tym roku spisu 
inwentarza,  w  tym wyposażenia  kupowanego  za  pieniądze  PZK i  użytkowanego 
w klubach, oraz w tzw. rozproszeniu.  Oczekujemy, zgodnie z deklaracją, do końca 
miesiąca października br. (im wcześniej, tym lepiej) wydania zarządzenia w sprawie 
przeprowadzenia  inwentaryzacji/spisu  z  natury  wyposażenia  będącego  na  stanie 
oddziałów oraz przygotowania właściwych dokumentów, w uzgodnieniu z księgową 
PZK, które zostaną rozesłane do oddziałów. 
Wobec  wątpliwości  związanych  z  częstotliwością  prowadzenia  inwentaryzacji, 
w dniu  15  października  ub.  roku  przewodniczący  GKR  przypomniał  Kolegom 
z Prezydium, że zgodnie z paragrafem 50 obowiązującego Regulaminu „Prowadzenie 
gospodarki i sprawozdawczości finansowo-majątkowej PZK” inwentaryzację należy 
przeprowadzać  nie  rzadziej  niż  co  dwa lata,  oraz  przy  każdej  zmianie  (wyborze) 
nowych władz jednostek organizacyjnych. Nie przestrzegamy tego.

ad.2  Sprawy statutowe

Na  przełomie  października/listopada  ub.  roku  GKR  zwróciła  się  do  Prezydium 
z propozycją powołania kilkuosobowego zespołu d/s zmian w statucie. Praca zlecona 
w 2019 roku Piotrowi SP2LQP nie  daje  jak  dotąd  żadnych widocznych efektów, 
ponadto zdaniem GKR On sam, ze względu na duże obciążenie pracą zawodową nie 
gwarantuje  prawidłowości  wykonania  tego  zadania.  GKR  proponuje  Prezydium 
podjęcie  decyzji  o  inwentaryzacji  dotychczasowych prac  wykonanych przez  kol. 
Piotra SP2LQP w formie pisemnego sprawozdania i przekazanie zebranych do tej 
pory wniosków i postulatów powołanemu zespołowi. Zmiany do statutu wprowadza 
tylko Krajowy Zjazd Delegatów, odbywający się z rzadka, ale kiedy nadchodzi jego 
pora, na przygotowywanie zmian jest już zwykle za późno. Doświadczyliśmy tego 
dwukrotnie; najpierw w roku 2018, i  w kolejnym 2019. Wprowadzane zmiany na 
tych  dwóch  po  sobie  następujących  Nadzwyczajnych  KZD  były  zmianami 
wymuszonymi nowelizacją ustaw o OOP, albo były to zmiany wręcz kosmetyczne, 
polegające na usunięciu przecinka.
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ad.3 Ustalenie zakresu prac członków Prezydium

To temat, który może zostanie załatwiony w najbliższym czasie. Obiecał to nowy 
wiceprezes  d/s  organizacyjnych,  kol.  Marek  SP3AMO.  Podkładki  są,  każde 
poprzednie  Prezydium  pracowało  w  oparciu  o zapisany  podział  obowiązków. 
Wprowadzona  na  początku  obecnej  kadencji  Prezydium  przez  poprzedniego 
wiceprezesa zasada "wszyscy robią wszystko", mimo że tak nowoczesna, zupełnie 
nie  zdała  egzaminu.  Z  posiadanych  informacji  wynika,  że  ustalenie  podziału 
obowiązków jest na finiszu. Pozostaje pytanie, czy potrzeba było na to półtora roku..?

ad.4  Regulaminy GKR, OKR, ZOH, OH oraz "Za zasługi dla PZK"

Zaraz po poprzednim posiedzeniu ZG PZK, jeszcze we wrześniu ub. r. członkowie 
GKR PZK zwrócili się do Prezydium o wstrzymanie realizacji podjętej w pośpiechu, 
pod koniec posiedzenia uchwały ZG nr 680/01/21 ze względu na niedopracowanie 
poszczególnych  punktów  regulaminu  odznaki  „Zasłużony  dla  PZK”.  Wystarczy 
porównać  kilkustronicowy  Regulamin  OH  z uchwalonym  kilkuzdaniowym, 
ogólnikowym regulaminem odznaki  "Zasłużony  dla  PZK".  Wstrzymanie  nie  było 
żadną  szykaną  ze  strony  GKR;  miało  na  celu  spowodowanie  opracowania  przez 
wnioskodawcę  i dostarczenia  ZG  do  zatwierdzenia  kompletnego  regulaminu 
Odznaki.  Ze wskazaniem kto zgłasza kandydata do odznaki,  komu, za co, jak ma 
wyglądać odznaka. Absolutne minimum, którego wnioskodawca na ubiegłorocznym 
posiedzeniu  nie  przedstawił.  W  trakcie  dalszych  obrad  okaże  się,  czy  taki 
uzupełniony projekt zostanie przedstawiony dzisiaj ZG do uchwalenia. 

Jeśli  idzie  o  Regulamin  OH,   GKR ustaliła, że przez  ponad  pół  roku  po  jego 
uchwaleniu  ani na stronie PZK, ani w dokumentach z posiedzenia ZG PZK w dniu 
4 września 2021 r. nie można  było  znaleźć  aktualnego dokumentu o nazwie 
Regulamin OH PZK –  mimo,  że  regulamin ten został poważnie zmieniony na 
posiedzeniu ZG, które odbyło się w ubiegłym roku. Nie było żadnego powodu, aby 
Regulamin pozostał „w ukryciu”, jego brak na stronie PZK był  całkowicie 
niezrozumiały. Brak tego Regulaminu prowadził do różnego rodzaju nieporozumień 
podczas rozpatrywania kolejnych wniosków o nadanie OH i ZOH. GKR zwróciła się 
do Prezesa o spowodowanie umieszczenia Regulaminu OH w jego obowiązującej 
wersji, uchwalonej przez ZG PZK w dniu 4 września 2021  na stronie PZK wśród 
dokumentów organizacyjnych. Stało się to dopiero na początku marca br., nie bez 
niezrozumiałych oporów. Niestety, podczas wprowadzania doszło do zniekształcenia 
treści i taki z błędami Regulamin OH widnieje "do pobrania" na stronie PZK, wśród 
dokumentów organizacyjnych dostępnych dla  członków PZK po zalogowaniu.  Ile 
czasu będzie trzeba na zamieszczenie wreszcie treści zgodnej z uchwaloną przez ZG 
we wrześniu ubiegłego roku ?
Przy  tej  okazji  GKR zwróciła  kolegom  z  Prezydium  uwagę, że wyjaśnienia 
i ustalenia jednolitego stosowania wymaga zapis w paragrafie 13 Regulaminu, który 
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nakazuje ogłoszenie wniosku o nadanie ZOH na minimum trzy miesiące przed 
posiedzeniem ZG, na którym wniosek będzie rozpatrywany. Praktyką  jest 
jednorazowe ogłoszenie zamiaru nadania ZOH konkretnej osobie z trzymiesięcznym 
wyprzedzeniem  w środowym  komunikacie organizacyjnym PZK.  GKR  zwraca 
Prezydium uwagę, że regulaminowy zapis zobowiązuje nie do ogłoszenia zamiaru, a 
do opublikowania pełnej treści wniosku o nadanie ZOH, z zachowaniem wymagań 
związanych z nieujawnianiem wrażliwych danych osobowych.
Regulaminy GKR i OKR –  przewodniczący GKR przedstawił  propozycje zmian 
aktualizujących  obowiązujący  od  2012  roku,  uchwalony  na  KZD  w  Łowiczu, 
Regulamin  GKR.  Wprowadzone  zostały  zmiany  wynikające  z  zapisów  nowego 
Statutu PZK z grudnia 2020 r. oraz dotyczące stosowania podpisów elektronicznych 
pod protokółami z posiedzeń Komisji. 
Zmiany  w regulaminie  OKR mają  doprecyzować  prawa członków OKR podczas 
Walnych Zebrań oddziału PZK. 
Oba regulaminy  wymagają zatwierdzenia poprzez podjęcie odpowiedniej uchwały, 
zgodnie ze Statutem par. 20 ust.3 pkt j) przez ZG PZK i zostaną przedstawione na 
następnym, być może zdalnym, o czym za chwilę, posiedzeniu. 

ad.5  Współpraca z OKR-ami 

Na  przeprowadzonych  w  ostatnim  czasie  kilku  Walnych  Zebraniach  Spraw-
Wyborczych, na których byli obecni członkowie GKR, zauważono fatalną, gorszącą 
wręcz jakość pracy OKR w tych oddziałach. Sygnały o tym, że GKR nie wiedziała 
do  dnia  zebrania  o  4-letnim  kompletnym  braku  aktywności  oddziałowej  komisji 
rewizyjnej w jednym z OT i o rozpadzie OKR zaraz po zebraniu sprawozdawczo - 
wyborczym  w  drugim  przypadku  spowodowały,  zgodnie  z  kompetencjami 
zapisanymi w paragrafie 26 Statutu PZK rozpoczęcie przez GKR działań, mających 
na celu nie dopuszczenie do powstawania w przyszłości podobnych sytuacji.
Realizację  tego  zadania,  przydzielonego  w  ramach  stałego  zakresu  obowiązków 
w GKR, powierzono kol. kol. Adamowi SQ1GPR i Krzysztofowi SQ2NIG.   
Dla uzyskania pożądanego efektu końcowego został nawiązany osobisty kontakt ze 
wszystkimi 33. OKR-ami.   Wymienieni  Koledzy sporym nakładem swojego czasu 
ustalili  składy osobowe Komisji  we wszystkich oddziałach terenowych PZK, daty 
początku  i  przewidywanego  końca  kadencji,  uzyskali  pełne  dane  kontaktowe  do 
przewodniczących   OKR.  Niestety,  niektóre  osoby  funkcyjne,  do  których  moi 
Koledzy zwracają się o udzielenie informacji kontaktowych, odmawiają podawania 
informacji  umożliwiających  kontakt  z  nimi,  w szczególności  numerów  swoich 
telefonów tłumacząc to ochroną danych osobowych. 
Nadzór nad OKR-ami ze strony GKR - W trakcie przygotowań do Walnych Zebrań 
OT zaobserwowaliśmy sytuacje świadczące o całkowitym niezrozumieniu roli OKR 
i wzajemnych relacji między zarządami oddziałów i oddziałowymi komisjami 
rewizyjnymi. Wg Statutu  OKR kontroluje pracę zarządu, a zdarza się odwrotnie, że 
to OKR jest „ustawiana”  i kierowana przez zarząd według jego wyobrażenia. To 
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OKR ma otrzymać, jeśli tylko zwróci się o to, dokumenty poświadczające wydatki, 
ocenić na oryginale prawidłowość opisywania faktur, stan konta oddziałowego. OKR 
ma prawo i obowiązek skontrolować stan kasy, a to oznacza przeliczenie pieniędzy, 
jeśli w oddziale jest prowadzona kasa. 
Do podstawowych  obowiązków członków OKR należy też  kontrola  sposobu 
wykorzystania zakupionych środków nie tylko trwałych, bo to rzadkość, i tego 
pilnuje przede wszystkim księgowa związku i jego Skarbnik, ale zakupionych 
transceiverów, komputerów, anten, urządzeń pomiarowych, kabli, przełączników 
i całego pozostałego wyposażenia kupionego za pieniądze PZK, a zainstalowanego 
w klubie albo znajdującego się w tzw.  rozproszeniu, ze szczególnym zwróceniem 
uwagi na określenie miejsca użytkowania i osób za to mienie odpowiedzialnych. 
Dotyczy to każdego elementu wyposażenia, obojętnie, czy zostało ono zakupione ze 
środków oddziałowych, centralnych czy 1%. Ważne, że za pieniądze PZK. 
Stwierdziliśmy występowanie sytuacji, kiedy to  przez telefon prezes albo skarbnik 
OT "na  ostatnią  chwilę"  dyktował  dane potrzebne do sprawozdania OKR 
przewodniczącemu tej komisji. Dane przyjęte na wiarę - „bo prezes tak powiedział” - 
są później na zebraniu  odczytane w sprawozdaniu OKR, jako dane z kontroli pracy 
zarządu OT, i przewodniczący OKR uwierzytelnia je swoim podpisem. Fikcja goni 
fikcję. 
W obecnym trybie pracy GKR kol. kol. Adam SQ1GPR oraz Krzysztof SQ2NIG, 
każdy w stosunku do swojej grupy oddziałów, nad którymi sprawuje pieczę, 
deklarują  przewodniczącym  pomoc  drogą  mailową lub telefonicznie dot. 
przygotowania i zbierania danych do protokołów pokontrolnych lub sprawozdań na 
zebrania sprawozdawczo-wyborcze, aby uniknąć w przyszłości dostrzeżonych 
nieprawidłowości. Pod warunkiem, że będą o takim zebraniu wiedzieli...

ad. 6 Porozumienia PZK z innymi organizacjami 
 
Na  przełomie  września  i  października  ub.  roku  GKR  zwróciła  się  do  Prezesa 
o dostarczenie  kopii  porozumień  o  współpracy  PZK  ze  stowarzyszeniami 
zewnętrznymi  bądź  innymi  organizacjami,  nie  będącymi  stowarzyszeniem, 
porozumień  zawartych  przez  PZK  i  podpisanych  przez  ówczesnych 
prezesów/kierowników  obu  stowarzyszeń/organizacji.  Poprosiliśmy 
o podsumowanie,  choćby  najkrótsze,  wyników  funkcjonowania  tych  porozumień, 
wskazanie  pozytywów/słabych  stron  współpracy,  wskazanie  korzyści  dla  PZK 
wynikających  z  zawartych  porozumień  oraz  określenia  perspektyw  dalszego  ich 
funkcjonowania. 
Otrzymaliśmy  jedynie  przygotowany  przez  Sekretariat  wykaz  i  kopie  tych 
porozumień.  Jest  ich kilkanaście,  kilka  sprzed wielu  lat,  niektóre zostały  zawarte 
z dość egzotycznymi partnerami, większość nie funkcjonuje lub ich czas ważności 
minął. Ale nie zostały zamknięte, zakończone, podsumowane, co należałoby zrobić, 
na co zwróciliśmy kolegom z Prezydium uwagę. 
Nie ma wśród nich niestety żadnego ramowego porozumienia  o współpracy PZK 
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z ogólnokrajowymi stowarzyszeniami i organizacjami zrzeszającymi młodzież (ZHP, 
ZHR) bądź stale pracującymi z młodzieżą (ZNP), z młodzieżą, na której pozyskaniu 
dla krótkofalarstwa tak nam zależy.  O czym zresztą zapewnia nas Statut w swoich 
zapisach pod nazwą "Cele PZK i sposoby ich realizacji", paragraf 3, pkt 1, 2 i 3. 
Może  rozwiązaniem  byłoby  zachęcanie  do  nawiązywanie  takich  porozumień  na 
szczeblu  OT,  czy  wręcz  klubów  terenowych?  Ale  wtedy  tym  bardziej  ramowe 
porozumienia zawarte na szczeblu centralnym bardzo by to ułatwiły. 

ad.7  Bilans za rok 2021 i projekt budżetu na rok 2022. 

Do niedawna można było, i taka była też nasza praktyka, sporządzać sprawozdanie 
finansowe w formie elektronicznej, w postaci dowolnego pliku, który można zapisać 
i  odczytać  za  pomocą  programu  komputerowego,  na  przykład  w  postaci  pliku 
tekstowego, graficznego lub mieszanego. Takie dokumenty otrzymywali członkowie 
ZG,  dokumenty  te  były  wysyłane  pocztą,  podpisane  przez  księgową  i  członków 
Prezydium podpisem osobistym, długopisem albo piórem. 
Takie też wysyłano do MF.
Przedstawiony  w  tym  roku  do  zatwierdzenia  członkom  ZG  bilans  za  rok  2021, 
będący  częścią  sprawozdania  finansowego,  jakie  PZK  jest  zobowiązane  złożyć 
każdego  roku,  został  przygotowany  zgodnie  z  nowymi  wytycznymi  Ministerstwa 
Finansów,  nakazującymi  od  1  stycznia  2020  tworzenie  sprawozdań  w  postaci 
narzuconej,  zgodnie  ze  strukturą  i  formatem  szczegółowo  określonym  przez 
Ministerstwo Finansów.  Bilans został złożony na koniec marca, w procesie składania 
do MF na przełomie maja i czerwca został podpisany elektronicznie przez księgową 
i wszystkich  członków  Prezydium.  Przedstawiony  członkom  ZG  na  dzisiejszym 
posiedzeniu  wymaga  zatwierdzenia,  zgodnie  z  naszym  statutem.  Dla  ułatwienia 
zapoznania się z bilansem wszystkie jego istotne, liczbowe wartości  członkowie ZG 
otrzymali w postaci wyciągu - 6-cio stronicowego dokumentu, który sam w sobie nie 
jest  sprawozdaniem  finansowym,  ale  zawiera  wszystkie  dane  bilansowe,  dane 
rachunku zysków i strat oraz dodatkowe informacje i objaśnienia, które są wymagane 
zgodnie z załącznikiem Nr 6 do ustawy o rachunkowości.  GKR rekomenduje ZG 
PZK zatwierdzenie sprawozdania finansowego PZK za rok 2021, w tym bilansu 
i rachunku zysków i strat, zgodnie z wymaganiami  naszego Statutu.

Projekt budżetu na rok 2022 powstawał długo i w bólach. Podstawowym powodem 
była, a w zasadzie nadal pozostaje, niewiedza co do dokładnej kwoty pieniędzy, jakie 
wpłyną do końca roku na konto PZK. 
GKR brała udział we wszystkich posiedzeniach Prezydium, na których omawiano 
sprawy finansowe związku, w tym projekt budżetu na rok 2022.
 
W związku ze  zgłoszonymi  po wprowadzeniu  na  początku br.  zmiany  przepisów 
wnioskami  o  podwyżkę  wynagrodzeń  dla  pracowników  zatrudnionych  w  PZK, 
wnioskami które miały obciążający wpływ na budżet  –  GKR nie wyraziła  na nie 
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zgody, uznając wnioski za nieuzasadnione, gdyż to nie PZK jest ich adresatem. Po 
stwierdzeniu różnic w umowach w kwestii  wysokości wynagrodzenia podawanego 
w umowach,  zalecono  ujednolicenie  umów  poprzez  określenie  we  wszystkich 
umowach kwoty należnej w postaci kwoty brutto. To zalecenie zostało już wykonane.

Podczas  rozpatrywania  na  posiedzeniu  Prezydium  wniosków  o  dofinansowanie 
z budżetu PZK  różnego rodzaju przedsięwzięć, głównie w odniesieniu dofinansowań 
na wyjazdy typu ekspedycyjnego,   GKR zaleciła  branie  pod uwagę takich,  które 
mają jasno określony cel  sportowy, po osiągnięciu którego wizerunkowo  zyskuje 
PZK.  
GKR nie zgłaszała uwag i nie kwestionowała żadnych wniosków mających na celu 
techniczny rozwój infrastruktury, a wręcz przeciwnie, w pełni je popierała. GKR nie 
kwestionowała finansowania różnego rodzaju zawodów i imprez okolicznościowych; 
natomiast przypominała i domagała się starannego rozliczenia dotacji przyznawanych 
z  kasy  związku  na  ten  cel,  wskazując  przy  tym  na  mozliwości  śmielszego 
wykorzystania na ten cel środków z tzw. 1%. 
Co  do samego projektu  budżetu  -  konsekwencją opóźnionej wpłaty składek oraz 
spodziewanego zmniejszenia wpłat z tytułu 1%  (bowiem podwyższenie kwoty 
wolnej od podatku spowoduje spadek wpłat od wszystkich, a nie tylko od osób 
o niższych dochodach)  stała się niemożność uchwalenia na kolejnych dwóch 
posiedzeniach Prezydium projektu budżetu, ponieważ nie mając pewności co do 
kwoty dochodów, nie można odpowiedzialnie zaplanować wydatków, w tym 
ważnych z punktu widzenia członków PZK dofinansowań, o które wystąpiono. 
Ostatecznie, z tego powodu projekt budżetu został przyjęty przez Prezydium dopiero 
na posiedzeniu w maju br z zaplanowanym deficytem, którego pokrycie spodziewane 
jest  z  wpłat  pozostałej  części  składek  członkowskich,  tych  za  drugie  półrocze. 
Sytuacja taka ciągnie się od lat i wynika z niewłaściwego systemu zbierania składek, 
o zmianę którego GKR występuje w innym miejscu tej informacji.
GKR nieustannie zwraca uwagę na wymaganą przejrzystość w wydawaniu pieniędzy 
związku i w przyznawaniu dofinansowań oraz przypomina o potrzebie informowania 
członków PZK o wielkości środków, jakie przeznaczane są rokrocznie na pokrycie 
różnego rodzaju wydatków.  GKR zwróciła się do Prezydium o zebranie i podanie 
w jednym z Komunikatów PZK zbiorczej informacji o kwotach wydatkowanych 
w ostatnich dwóch, trzech latach na wszelkiego rodzaju dofinansowania, oddzielnie 
z puli środków centralnych, oddziałowych i z puli 1% 
Zalecono Prezydium ZG PZK systematyczne umieszczanie w Komunikatach PZK 
informacji o finansowanych przedsięwzięciach PZK, na co wydajemy nasze 
pieniądze i ile.  

ad. 8  Opłacanie składek  
 
Wg stanu wykazanego w bazie OSEC jest nas ponad 3200 członkiń i członków.
W lutym br. przed upływem terminu karencyjnego GKR zwróciła się do Prezydium 
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ZG PZK o podjęcie działań, mających na celu jak najszybsze zebranie składek od 
członków PZK, którzy nie zdążyli w  terminie  do  15  stycznia  dopełnić tego 
statutowego obowiązku. Wg nas  lepiej przebiega zbieranie składek w oddziałach, 
których zarządy, a szczególnie prezesi sami aktywnie włączają się w akcję 
indywidualnego, telefonicznego przypominania o obowiązku składkowym. Są 
oddziały, w których mówi się o tym na lokalnych przemiennikach, 
w cotygodniowych komunikatach organizacyjnych.  Ale tak jest w bardzo niedużej 
liczbie  oddziałów,  na  ogół  prezesi  niechętni  są  udziałowi  w takiej  bezpośredniej 
akcji.
GKR zaleciła Prezydium ZG PZK nawiązanie kontaktu ze wszystkimi prezesami OT 
i zobowiązanie ich do włączenia się w realizację wpłat od osób, które spóźniają się 
z wpłatą składki, oraz wskazywanie w cotygodniowych Komunikatach PZK 
komplikacji, jakie wywołuje spóźnione opłacenie składki członkowskiej, przede 
wszystkim dla terminowości uchwalenia budżetu  przez ZG PZK.  
GKR zwraca się do ZG o wprowadzenie zmian w Regulaminie opłacania składek 
polegających na eliminacji półrocznych okresów składkowych, okresów karencji po 
upływie wyznaczonych terminów oraz określeniu nieprzekraczalnego terminu wpłaty 
całorocznej składki na konto PZK jako ostatniego dnia roku poprzedzającego kolejny 
rok kalendarzowy. Podobnie, jak dzieje się to w większości organizacji bazujących na 
dochodach pochodzących głównie ze składek członkowskich.
 
ad. 9  Zmiany w SI PZK

Temat  ten  był  głównym na  posiedzeniu  Prezydium  w  dniu  26  listopada  2021r. 
Omówiono zakres  prac informatycznych, przewidzianych do realizacji i wdrożenia 
w PZK w najbliższym czasie.   Z danych przedstawionych wtedy przez skarbnika 
PZK wynikało, że dotychczasowe wydatki na informatykę w roku nie przekraczają 
4 tysięcy zł.  i  są to głównie opłaty za dzierżawę serwerów. Nie ma w tej kwocie 
wydatków osobowych i opłat dla firm obsługujących informatycznie PZK. Wskazano 
na  pilną  potrzebę  zmiany  strony  internetowej  PZK  oraz  podjęcia  prac  nad 
modyfikacją systemu OSEC. Ocenę istniejącego stanu oraz propozycje zmian, sposób 
ich wprowadzania oraz przewidywane koszty z tym związane przedstawili zaproszeni 
na  posiedzenie  kol.  kol.  Jakub  SQ2PMN,  Jacek  SQ5BPF  i  Waldemar  3Z6AEF. 
Prezydium  w  dyskusji  wyraziło  zgodę  na  rozpoczęcie  prac  i  podjęcie  szeregu 
czynności  (w tym m.in.  na zakup nowego serwera)  wykonywanych przez  Jakuba 
SQ2PMN  i  Jacka  SQ5BPF,  jednak  po  opracowaniu  pełnego  tekstu  uchwały  nie 
przeprowadzono  jej  głosowania,  pozostawiając  tym  samym  sprawę  otwartą, 
ponieważ jakiekolwiek działania oraz ponoszone wydatki mogą mieć miejsce tylko 
na podstawie podjętej i przegłosowanej przez właściwy organ uchwały. Dlaczego tak 
się stało, trudno powiedzieć. Poza tym, że tak było.
Następne posiedzenie Prezydium, na którym wrócono do spraw informatyki w PZK, 
odbyło  się  w  dniu  8  maja  br.  i  zostało  poprzedzone  marcowym  wystąpieniem 
przewodniczącego GKR do Prezydium, w którym GKR kolejny raz zwróciła uwagę 

8



na brak bezpieczeństwa informatycznego PZK, bowiem  Administrator Systemów IT 
PZK od dłuższego czasu sygnalizuje brak zastępstwa dla swojej osoby na wypadek 
zaistnienia nieoczekiwanych okoliczności. 
W związku z tym Główna Komisja Rewizyjna PZK na swoim posiedzeniu 23 marca 
br.  zwróciła  się  do  Prezydium  ZG  PZK  o przedstawienie  informacji  o  sposobie 
zabezpieczenia dostępów do systemów IT, którymi zarządza Administrator. 
Zadano wówczas Prezydium ZG PZK poniższe pytania:

− czy hasła dostępu do wszystkich systemów jakimi dysponuje PZK są 
zdeponowane i zabezpieczone w miejscu dostępnym dla członków Prezydium?

− w jaki sposób zabezpieczone są te dane ?
− gdzie przechowywane są te dane ?
− czy sporządzona jest lista osób z uprawnieniami dostępu do tych danych ?
− czy została przedstawiona Administratorowi Systemów IT PZK lista 

kandydatów na jego zastępców ?
Równolegle GKR  zwróciła  się do Administratora Systemów IT PZK z  prośbą 
o udzielenie  odpowiedzi na pytania:

− czy została przez Administratora IT sporządzona lista haseł do wszystkich 
systemów jakimi Administrator zarządza ?  Jeśli tak, komu została przekazana?

− czy Administrator przedstawił Prezydium listę kompetencji wymaganych od 
kandydatów na stanowisko swojego zastępcy ?

− czy Administrator zwrócił się do Prezydium o przeprowadzenie naboru na 
swoich zastępców i czy określił sposób weryfikacji umiejętności kandydatów ?

− czy Administrator otrzymał ze strony PZK listę kandydatów na zastępstwo ?

Na wspomnianym  posiedzeniu Prezydium  w  Bydgoszczy,  w dniu 8 maja nie 
uzyskaliśmy odpowiedzi na powyższe pytania, ani od Prezydium, ani od 
Administratora SI PZK. Pytania stały się jednak przyczynkiem do długiej dyskusji 
w gronie Prezydium i zaproszonych gości, a pozytywnym efektem tej dyskusji jest 
ostatecznie podjęcie uchwały o powołaniu równoległego Administratora SI PZK 
z pełnymi uprawnieniami. 
Główna Komisja Rewizyjna PZK mając na uwadze, że  w nagłej, nieprzewidzianej 
i niezaplanowanej sytuacji  może nastąpić zapaść  w dostępie i możliwościach 
zarządzania zasobami informatycznymi  całego  PZK  zaleca,  aby  w  sprawie 
zabezpieczenia się przed taką ewentualnością podjęte  działania  miały    najwyższy   
priorytet     wykonalności.  

ad. 10  Praca Biura QSL 

W  związku  z  długim  okresem  zmniejszonej  aktywności  w  eterze  wywołanej 
pandemią, a także zwiększeniem się liczby potwierdzeń łączności innymi technikami, 
niż przeważająca do tej  pory w obrocie między krótkofalowcami papierowa karta 
QSL,  do  GKR  zwrócono  się  z  prośbą,  aby  sprawdziła  zasadność  utrzymywania 
dwóch pracowników w CB QSL. 
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W  styczniu  br.  GKR  zwróciła  się  o  przedstawienie  ilości  (w  kilogramach) 
przychodzących  i  wychodzących  kart  QSL  w  roku  2020  i  2021.  Wbrew 
przypuszczeniom, ilości (wagowe) kart wychodzących i przychodzących z zagranicy 
nie  różnią  się  zbytnio  od  wcześniejszych,  a  w obrocie  krajowym,  w związku  ze 
znaczącym wzrostem liczby stacji okolicznościowych, różnego rodzaju programów 
dyplomowych itp. są nawet większe, niż dwa, trzy lata temu.
W związku z tym zasadne jest, zdaniem GKR, utrzymanie obsługi CB Biura QSL na 
dotychczasowym poziomie.

ad. 11  Zakończenie

W ostatnim czasie GKR rozpoczęła w Sekretariacie  i księgowości kontrolę zleceń 
i umów  zawieranych  i  podpisywanych  przez  Prezydium  w  sprawach 
informatycznych.  W związku  z  szerokim zakresem  kontroli  tematem zajmują  się 
wiceprzewodniczący GKR, kol. Krzysztof Joachimiak SQ2JK oraz członek GKR kol. 
Krzysztof Kućmierz SQ2NIG. Termin zakończenia kontroli został ustalony na koniec 
lipca br.
W  styczniu  tego  roku  zgłosiliśmy  Kolegom  z  Prezydium  potrzebę  podjęcia 
decyzji o zwołaniu w trybie pilnym na koniec lutego zdalnego posiedzenia ZG 
PZK.  Bez  czekania,  jak  to  wtedy  powiedzieliśmy,  na  czerwcowe  –  wrześniowe 
normalne  terminy takich posiedzeń, na których zatwierdza się bilans. Wskazaliśmy 
na  nagromadzenie  się  spraw,  które  są  w  kompetencji  ZG,  a  które  czekają  na 
załatwienie, czytaj decyzje ZG od poprzedniego ZG we wrześniu, a niektóre od kilku 
lat. 
Wymienię  tylko  najważniejsze,  które  mogłyby  na  tamtym,  lutowym  posiedzeniu 
zostać podjęte :

– uchwalenie  porządnie  opracowanego  regulaminu  odznaki  "Za  zasługi  dla 
PZK',

– uchwalenie regulaminu pracy Prezydium ZG PZK z podziałem obowiązków,
– zapoznanie się i przegłosowanie treści propozycji do zmian w Statucie,
– uchwalenie obowiązku dla księgowości, albo powołania zespołu pod nadzorem 

Skarbnika dla odtworzenia zagubionej książki inwentarzowej, bo dokumenty 
źródłowe są, i nie wolno ich "brakować", nawet jeśli pozwalają na to przepisy, 
gdyż są one organizacji w dalszym ciągu potrzebne, 

– podjęcie uchwały o powołaniu UKF managera, 
– rozstrzygnięcie spraw dot. EmCom jako Ogólnopolskiego Klubu PZK.
– podjęcie uchwał (lub odrzucenie) zaległych wniosków o przyjęcie PK UKF 

i SPDXC na członków wspierajacych PZK,
– uchwalenie  i  wprowadzenie do stosowania dokumentów z klauzulą o ODO 

i zakończenie tego tematu w PZK.
Prezydium tych spraw samo nie załatwi, mówiliśmy tak wówczas, w styczniu tego 
roku,   a  teraz,  bogatsi  o  doświadczenia  kolejnych  miesięcy,  proponujemy 
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zwoływanie posiedzenia ZG PZK w formie zdalnej na przełomie każdego roku, 
ze  wskazaniem  na  trzecią  dekadę  stycznia  albo  pierwsza  dekadę  lutego. 
Oczywiście,  oprócz  podstawowego,  czerwcowego  terminu  związanego 
z zatwierdzeniem bilansu za rok ubiegły. Zdalne posiedzenie nie generuje kosztów, 
wymaga  dobrego  przygotowania,  ale  zdaniem  GKR   może  znacząco  podnieść 
sprawność organizacyjną PZK.

Na koniec - do wszystkich członków ZG PZK 

Na  poprzednim  posiedzeniu  ZG  PZK  obecni  na  nim  członkowie  GKR  zwrócili 
uwagę  podczas  głosowań  na  wielokrotne  wstrzymywanie  się  od  głosu  przez 
niektórych członków ZG delegowanych do pracy w tym organie przez swoje Zarządy 
Oddziałowe. Ta niedobra sytuacja, zdaniem GKR, wynika z dwóch powodów.  
Pierwszym  jest  wysyłanie  przez  Sekretariat  na  granicy  statutowego  terminu 
obszernego  zestawu  kilkunastu,  a  czasami  więcej,  dokumentów,  które  delegat 
Oddziału  delegowany  do  pracy  w  ZG  powinien  poznać  przed  posiedzeniem,  na 
którym ten materiał będzie omawiany i zatwierdzany. Za mało jest tego czasu, i to 
trzeba zmienić. Wyłączny wpływ ma na to nasze Prezydium i Sekretariat ZG.
Drugim natomiast powodem wstrzymywania się od głosowania jest najczęściej brak 
opinii  w  sprawach  i  tematach,  z  którymi  członkowie  ZG  powinni  się  wcześniej 
zapoznać  i przedyskutować  co  najmniej  ze  swoimi  Zarządami.  Głos  członka  ZG 
obecnego na sali posiedzenia plenarnego tylko w części jest jego własnym; powinien 
być przede wszystkim głosem środowiska, które Koledzy reprezentują i na którego 
rzecz mają obowiązek aktywnie,  w sposób organizacyjnie dojrzały i  kompetentny 
występować. Także w głosowaniu.
 
Dziękuję za uwagę. 

Stanisław Leszczyna SQ2EEQ
Przewodniczący GKR PZK
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